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معاونت مسکن و ساختمان خبر داد؛
 لزوم بروز رسانی محل سکونت و مالکیت 

در سامانه املاک و اسکان

معاونت مسکن و ساختمان اعلام کرد: دریافت کنندگان پیامک از سر شماره 
V.MASKAN با مراجعه به سامانه ملی املاک و اسکان اطلاعات محل 

سکونت و مالکیت خود را به روز کنند.
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی، معاونت مسکن و ساختمان در اطلاعیه ای 
در خصوص پیامک درج نشانی اقامت برای ویرایش اطلاعات در سامانه ملی املاک و اسکان، 

توضیحاتی ارائه کرد.
در اطلاعیه معاونت مســکن و ساختمان آمده است: تمامی دریافت کنندگان پیامک از سر 
شــماره V.MASKAN با مضمون »دارنده محترم کد ملی آدرس اقامت شما در سامانه 
ملی املاک و اسکان کشور درج شده است. در صورت عدم مراجعه به سامانه این نشانی ملاک 
ارائه کلیه خدمات دولتی، بیمه ها، بانک ها و... قرار خواهد گرفت.«، لازم است صرفا با مراجعه به 
»سامانه ملی املاک و اسکان کشور« به آدرس amlak.mrud.ir اطلاعات محل سکونت 
و مالکیت خود را به روز کنند. بدیهی است که این وزارتخانه هیچ گونه مسئولیتی در قبال صحت 

نشانی محل سکونت اشخاص جهت ارائه خدمات مربوطه ندارد.
یادآوری می شود پیش از این پیامکی از سر شماره V.MASKAN با مضمون »دارنده 
محترم کد ملی، ملک شما خالی شناسایی شده است. حداکثر تا تاریخ 1401/01/31 وضعیت 
املاک خود را در ســامانه املاک و اســکان تعیین نمایید. در غیر این صورت مطابق قانون 
مالیات های مستقیم اقدام خواهد شد.« ارسال شده بود که لازم بود گیرندگان پیامک تا تاریخ 
amlak.mrud. 1401/01/31 با مراجعه به »سامانه ملی املاک و اسکان کشور« به آدرس
ir اطلاعات سکونت و مالکیت خود را بروز نمایند. بدیهی است که در صورت عدم مراجعه به 
سامانه مذکور و تکمیل اطلاعات، این وزارتخانه هیچ گونه مسئولیتی در قبال اعلام املاک اظهار 

نشده به عنوان واحد مسکونی خالی به سازمان امور مالیاتی کشور ندارد.

دبیر شورای عالی مناطق آزاد مطرح کرد؛
 بروز و ظهور مدل های پیشرفته زمین خواری

 در مناطق آزاد

دبیر شورای عالی مناطق آزاد اظهار داشت: در منطقه آزاد چابهار مشکل اصلی 
ما بحث زمین خواری و زمین خواران هستند که باعث مشکلات اقتصادی و 

اجتماعی در این منطقه شده است.
ســعید محمد در مراسم تفاهم نامه همکاری مشترک سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و 
دبیرخانه شورای مناطق آزاد با بیان اینکه با امضای این تفاهم نامه و همکاری مشترک سازمان 
ثبت اسناد شاهد اتفاقات خوبی در 15 منطقه آزاد خواهیم بود، اظهار داشت: در حال حاضر 8 
منطقه آزاد فعال هستند و سال گذشته هم ایجاد و فعالیت 7 منطقه آزاد دیگر تصویب شد و 
اراضی این مناطق به محض اینکه عنوان مناطق آزاد می گیرند، بسیار گران می شوند و این رشد 
یکباره قیمت زمین در این مناطق باعث طمع عده ای سودجو می شود و به همین دلیل شاهد 

افزایش زمین خواری در مناطق آزاد بوده ایم.
وی با تاکید بر اینکه باید مالکیت اراضی در مناطق آزاد ساماندهی شود، افزود: در منطقه آزاد 
چابهار مشکل اصلی ما بحث زمین خواری و زمین خواران هستند و باعث مشکلات اقتصادی و 

اجتماعی در این منطقه شده است.
دبیر شــورای عالی مناطــق آزاد با تاکید بر اینکه در مناطق آزاد ما با مدل های پیشــرفته 
زمین خواری مواجه هستیم، گفت: برای مثال در منطقه آزاد چابهار عده ای هستند که مردم 
را دعوت به حاشیه نشینی می کنند و با طولانی شدن حاشیه نشینی این افراد و اصرار آنها برای 
حاشیه نشینی، دولت مجبور می شود زمین را به این حاشیه نشین ها واگذار کند و پس از واگذاری 
اراضی به حاشیه نشینان، دلالان و افرادی درصدی را به حاشیه نشینان پرداخت می کنند و اراضی 

را مالک می شوند و این مدل جدید و پیشرفته ای از زمین خواری در مناطق آزاد است.
محمد ادامه داد: از آنجایی که مالکیت در مناطق آزاد متنوع است، ما به شدت به دنبال صدور 
سند تک برگی هستیم چرا که از نبود این مباحث، بسیاری از سودجویان سود برده اند به طوری 
که ما در مناطق آزاد با استخدام دلالان مواجه هستیم که زمین های ساخته شده و واگذار شده 
را تصرف می کنند و به این اراضی دست اندازی کرده اند و این موضوع در منطقه آزاد انزلی به 
صراحت، مشهود است. عده ای در این منطقه با سندسازی به دنبال تصاحب اراضی واقع شده 

در منطقه آزاد هستند.
وی با بیان اینکه باید با اقدامات جدی از این سودجویی ها و سوء استفاده ها جلوگیری کنیم، 
اذعان کرد: برای جلوگیری از این تخلفات و سندســازی ها با سازمان ثبت اسناد کارگروهی 
تشکیل داده ایم و یک توافق نامه عملیاتی منعقد می کنیم و دبیرخانه شورای عالی مناطق آزاد 
برای تهیه نقشه های حدنگار نهایت همکاری را خواهیم داشت. همچنین نقشه های کدکس باید 

ساماندهی و تهیه شوند تا بتوانیم جلوی این تخلفات در مناطق آزاد را بگیریم.
دبیر شورای عالی مناطق آزاد با اشاره به جلوگیری از راه اندازی شرکت های سوری در مناطق 
آزاد بیان داشت: برای جلوگیری از راه اندازی و ثبت شرکت های سوری هر متقاضی باید قبل از 

ثبت شرکت، پروانه و مجوزهای مورد نیازی را اتخاذ و نسبت به راه اندازی کارگاه ها اقدام کند.
همچنین در این مراسم حسن بابایی، رئیس سازمان ثبت اسناد و املاک کشور با بیان اینکه 
کارگروه ویژه ای برای ساماندهی مالکیت اراضی در مناطق آزاد ایجاد کرده ایم، گفت: از مهمترین 
اقدامات این کارگروه، تسهیل کردن ثبت شرکت ها برای علاقه مندان در منطق آزاد و همچنین 

صدور سند تک برگی و جلوگیری از سندسازی و دخل تصرف های سودجویان است.
محمد افــزود: یکی از محورهای اصلی این تفاهم نامه با مناطق آزاد، ثبت مالکیت و تهیه 

نقشه های حدنگاری است.

اخبار کوتاه 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: تا زمانی که 
همه دستگاه ها به پایگاه رفاه ایرانیان متصل شوند، 
دهک بندی در سیستم به صورت محتاطانه انجام 
می شود، یعنی اصل بر این است که افراد درآمد و 

دارایی ندارند مگر آنکه خلافش ثابت شود.
حجت الله عبدالملکی در زمینــه آخرین وضعیت پایگاه رفاه 
ایرانیان، گفت: برخی دستگاه ها داده ها و اطلاعات آماری خود 
را در اختیار این پایگاه قرار دادند. این سامانه در حال حاضر فعال 
است و دهک بندی جامعه را مشخص می کند، البته به دنبال اخذ 
اطلاعات سایر دستگاه ها و ثبت داده های آماری آنها در سامانه  

هستیم.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصریح کرد: تا زمانی که همه 
دستگاه ها به سامانه پایگاه رفاه ایرانیان متصل شوند، دهک بندی 
در سیستم به صورت محتاطانه انجام می شود یعنی ما فرض 
کردیم که افراد خودرو، ملک، حساب بانکی، سهام و سفر خارجی 
ندارند، هر زمان که داده ها و اطلاعات آنها در سیستم ثبت شود، 

دهک بندی ها اصلاح و تکمیل خواهد شد.
عبدالملکی با تشریح راهکارهای تعیین شده برای برخورد با 
دستگاه هایی که همکاری نمی کنند، خاطرنشان کرد: ضمانت 
خوبی در تبصره 17 قانون بودجه ســال 1401 لحاظ شده و به 
موجب این تبصره همه دستگاه ها مکلف شدند تا اطلاعات خود 
را در اختیار قرار دهند.وی تصریح کرد: رئیس محترم جمهور هم 
در هیئت دولت بر این موضوع تأکید کردند که با دستگاه های 
خارج از هیئت دولت مانند نیروی انتظامی و برخی بخش های 

قوه قضاییه نیز مکاتبه و پی گیری شود.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه تکمیل اطلاعات 
پایگاه رفاه ایرانیان طبیعتاً نیاز به همکاری همه دستگاه ها دارد، 
بیان کرد: دستگاه ها با این ضمانتی که در قانون بودجه دیده شده، 

قطعاً همکاری خواهند کرد.
عبدالملکی تصریح کرد: تکمیــل اطلاعات و ثبت داده های 
آماری در پایگاه رفاه ایرانیان، کمک رسانی به بخش های ضعیف 

و کم درآمد جامعه را تسهیل خواهد کرد.
بــه گزارش پایگاه اطلاع رســانی وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی، پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان شناســنامه رفاهی و 
اقتصادی است که برای شناسایی جوامع هدف در تصمیمات 
اقتصادی و اجتماعی تشکیل شده است. شناسایی هویت افراد 
در جوامع مدرن نیاز حیاتی حکومتهاست که با تجمیع اطلاعات 
و ایجاد پایگاه داده ها محقق می شــود. در کشور ما افراد علاوه 
بر شناسنامه هویتی یک شناسنامه اقتصادی و اجتماعی دارند 
و اطلاعات آنهــا در »پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان« گردآوری 

شده است.
در حقیقت پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان از بهمن ماه ســال 
13۹۲ برای ایجاد شناسنامه رفاهی اقتصادی افراد ایجاد شده 
است. این پایگاه از 4۶ زیرپایگاه بزرگ و کوچک تشکل شده که 

اصلی ترین آنها سازمان ثبت احوال، سازمان ثبت اسناد و املاک، 
نیروی انتظامی، سازمان تامین اجتماعی و سایر صندوق های 
بازنشستگی، بانک مرکزی، سازمان امور مالیاتی، اتاق بازرگانی 
و اصناف، وزارت آموزش و پرورش، وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشکی و سامانه های کارمندی با محوریت وزارت تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی است.
وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی مجموعه ای از اطلاعات 
درخصوص رفتارهای مالی شهروندان را از زیرپایگاه های مذکور 
دریافت می کند. برای نمونه از نیروی انتظامی اطلاعات مربوط 
به سفرهای خارجی و مالکیت خودرو افراد و اطلاعات مربوط به 
صادرات و واردات شــهروندان را از اتاق های بازرگانی و اصناف 
دریافــت می کند.داده های دریافتی، مبنای آزمون وســع قرار 
می گیرد و با ملاک قراردادن این اطلاعات، دارایی های خانوارها، 

دهک های اقتصادی و 10 دهک درآمدی )شامل ثروتمندترین و 
کم برخوردارترین افراد( مشخص می شود.

بــرای اینکه حمایت دولت ها از افارد جامعــه به بیراه نرود و 
حمایت ها هدفمند و ساماندهی شده باشد باید افراد متعلق به هر 
دهک درآمدی شناسایی شوند و براین اساس تحلیل داده های 
اطلاعات »پایگاه اطلاعات رفاه ایرانیان« از ارکان تصمیم گیری  

مهم دولت است.
اطلاعات این پایگاه در سه مقطع زمانی در اجرای برنامه های 
ملــی به دولت ها کمک کرده اســت. مــورد اول به پرداخت 
یارانه ســوخت به مردم یا همان بسته معیشتی در سال 13۹8 
بازمی گردد. در پرداخت این بسته حمایتی به کمک اطلاعات 
بارگذاری شده در پایگاه رفاه ایرانیان ۶0 میلیون نفر )18 میلیون 

خانوار( شناسایی شدند.

مورد دوم مربوط به پرداخت تسهیلات کرونا به آسیب دیدگان 
از شــیوع بیماری کرونا بود که مشمولان این طرح به واسطه 
اطلاعات ثبت شده در پایگاه مشخص شدند و در مراحل مختلف 
تسهیلات پیش بینی شده به حساب افراد واجد شرایط واریز شد.

یکی دیگــر از مواردی که پایــگاه رفاه ایرانیــان در اجرای 
سیاســت های دولت کمک کرد به حذف دهک های برخوردار 
بازمی گردد و براساس قانون مجلس شورای اسلامی اجرای آن 
نیازمند شناسایی مشمولان واقعی بود که به کمک اطلاعات 

موجود در پایگاه انجام شد.
البته اطلاعات این پایگاه محدود به موارد ذکر شده نیست و 
در شناسایی و کمک به کودکان بازمانده از تحصیل، شناسایی 
افراد برخوردار فاقد کد مالیاتی، حذف بیش از ۶ میلیون دفترچه 
درمانی مازاد و شناســایی افراد کم برخوردار محروم از حمایت 
کمیته امداد امام خمینی )ره( و سازمان بهزیستی نیز نقش اساسی 

داشته است.
در شــرایط کنونی کشــور که محدودیت های مالی دولت و 
تحریم های ظالمانه از یک سو و شیوع بیماری کرونا از سوی 
دیگر ضرورت ســاماندهی حمایت های دولت از قشرهای کم 
برخوردار را دو چندان کرده، عبور از این شرایط در گرو بهره مندی 

از اطلاعات پایگاه رفاه ایرانیان است.
البته باید توجه داشــت پایگاه رفاه ایرانیان در این مســیر با 
چالش های بسیاری مواجه بود. مثلا با وجود مصوبه دولت مبنی 
بر روزآمدی این پایگاه والزام دستگاه ها برای همکاری با وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی مشکلات همچون عادت نداشتن 
نهادها به بروز رسانی اطلاعات خود، محافظه  کاری برخی نهادها 
در به اشــتراک گذاشتن اطلاعات و پراکندگی داده ها از جمله 

مشکلات این پایگاه است.
در این میان نادرست بودن احتمالی اطلاعات دریافتی یاهر نوع 
خطا و تاخیر در به روز رسانی اطلاعات می تواند به بروز خطای 
احتمالی در روند وسع سنجی و صدور پروفایل اقتصادی برای 

شهروندان منجر شود.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی:

دهک بندی افراد در پایگاه رفاه ایرانیان انجام می شود

معاون مجلس، حقوقی و امور اســتان های 
ســازمان برنامه و بودجه کشور گفت: سند 
برنامه تحولی مهمترین ســندی است که 
در دولت سیزدهم تصویب شده و در قالب 
آن خط مشی های مختلفی به دولتمردان و 
مدیران ابلاغ شده که تمرکززدایی و تفویض 
بیشتر اختیارات مالی به استانها از مهمترین 

ویژگی های آن است.
علی رضا صالح در آیین تودیع و معارفه رییس سازمان 
مدیریــت و برنامه ریزی اســتان قم در ســالن کرامت 
استانداری این اســتان، بیان کرد: در همین راستا تلاش 

می شود صندوق پیشرفت و عدالت ایران احیا شود تا در قالب آن اختیار استانها در اعطای تسهیلات افزایش یاید.وی 
ابراز داشت: طبق برنامه دولت در قالب صندوق پیشرفت و عدالت ایران در مرحله اول ۲ هزار میلیارد تومان به هر استان 
اختصاص پیدا می کند که بدلیل مخالفت مجلس شورای اسلامی این صندوق به حساب تغییر ماهیت داد و به همین 
دولت تلاش می کند تا صندوق کارآفرینی امید را به صندوق پیشرفت و عدالت تغییر عنوان بدهد و بتواند برنامه های 
خود را از طریق این صندوق دنبال نماید.وی با بیان اینکه نوعی تمرکززدایی مالی برای افزایش اختیارات مالی استانها از 
رویکردهای مهم سازمان برنامه و بودجه کشور است، خاطرنشان کرد: برنامه دولت برای رسیدن به رشد 8 درصدی در 
قالب این قبیل برنامه ها و با احصای ظرفیت های هر استان بصورت مجزا شناسایی شده است.صالح یادآور شد: با موافقت 
مسوولان ملی، استانها می توانند از بخشی از سرمایه های مالی اعتباری درون استانی خود را برای تامین هزینه های 
استفاده کند.معاون مجلس، حقوقی و امور استان های سازمان برنامه و بودجه کشور یادآور شد: تجهیز منابع از سطح ملی و 
استانی و بسترسازی برای سرمایه گذاری از انتظارات مهم مسوولان ملی از سازمان مدیریت و برنامه ریزی های استانی 
است.وی خاطرنشان کرد: تامین و تجیهز منابع، پاسخگویی، شفافیت و بسترسازی برای سرمایه گذاری اقتصادی و نائل 

شدن به رشد اقتصادی 8 درصدی از برنامه های سازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور در سطح استانها است.

اختیاراتمالیاستانها
دردولتسیزدهمافزایشمییابد

معاونسازمانبرنامهوبودجهکشور:

معــاون صنایع عمومــی وزارت 
صمت گفته که حدود ۶۰۰۰ واحد 
صنفی بدون مجوز در سطح کشور 
وجود دارد که کار را برای نظارت و 
قانونمند کردن بازار دشوار کرده و 
اتحادیه های باید آن ها را ساماندهی 

کنند.
علیرضایی شاه میرزایی در جلسه هفتگی 
مقابله با قاچاق در جمع خبرنگاران گفت: در 
این جلسه تاکید شد 53 قلم دیگر مکلف به 

درج شناسه رهگیری هستند.
وی افزود: توزیع کنندگانی که به صورت سازمان یافته فعالیت می کند، چه تولید کننده قطعات و 
خودروسازان باشند و چه فروشگاه های اینترنتی می توانند علاوه بر کمک به رهگیری کالا، در سایر 

بخش ها مثل خدمات پس از فروش و ضمانت اقدام کنند.
به گفته این مقام مسئول در این حوزه فراخوان داده شده که هر کسی می تواند در حوزه توزیع یا 
زنجیره ای کردن تعمیرکاران و ارائه خدمات پس از فروش به صورت سازمان یافته عمل کند حمایت 

می شود چراکه می توانند در جلوگیری از کالاهای قاچاق و  تقلبی کمک کند.
محمدمهدی برادران، معاون صنایع عمومی وزارت صمت نیز در حاشیه این جلسه اظهار کرد: حدود 
۶000 واحد صنفی بدون مجوز در سطح کشور وجود دارد که کار را برای نظارت و قانونمند کردن 

بازار دشوار کرده است.
یکی از درخواست های ما از اتاق اصناف این است که اتحادیه ها برای ساماندهی وضعیت، خودشان 
وارد عمل شــوند تا نیاز نباشــد از مراجع ذیصلاح اقدام شود. مراحل بعدی از شهرداری هم دعوت 

می کنیم که در ساماندهی انبارها و واحدهای صنفی بدون مجوز نقش خودشان را ایفا کنند.

واحدهایصنفیبدونمجوز
بایدساماندهیشوند

معاونصنایععمومیوزارتصمت:

اینفوگراف

وقت کشی اپراتور هندی بندر چابهار تا تعیین تکلیف برجام
رییس هیات مدیره انجمن کشتیرانی عنوان کرد؛

رییس هیات مدیره انجمن کشتیرانی با بیان اینکه هندی ها در 
بندر شهید بهشتی وقت می خرند، اظهار داشت: معتقدم در حال 
حاضر هیچ شرکت خارجی شهامت ســرمایه گذاری در بنادر 
کشورمان را ندارد. شرکت هندی هم به دنبال این است که به 
هر طریقی زمان بخرد تا تکلیف برجام مشخص شود. از این رو 
سعی می کنند مدام در این بندر بازی کنند تا وقت بیشتری را به 

دست بیاورند.
بیش از ۶ سال از امضای موافقتنامه تاسیس دالان حمل و نقلی و تجاری ایران، 
هند و افغانستان موسوم »توافقامه چابهار« می گذرد. طبق توافق انجام شده بین 
 India Ports Global Limited ایران و هندوســتان، شــرکت دولتی 
)آی پی جی ال( زیر نظر وزارت بنادر، کشتیرانی و آبراه های هند به عنوان اپراتور بندر 
چابهار انتخاب و قرار بر این بود که پس از گذشت دو سال از فعالیت اپراتوری در 
بندر شهید بهشتی، قرارداد 10 ساله با آن منعقد شود. حالا بیش از یک سال از پایان 
قرارداد دو ساله هندی ها گذشته و در این مدت نه تنها اپراتور هندی به تعهدات خود 
در قرارداد عمل نکرده و بندر چابهار را به اهداف مورد نظر نرسانده، بلکه درخواست 
تعیین داوری بین المللی را برای حل اختلافات داده  و اجازه استفاده از شش دستگاه 

جرثقیل سنگین ساحلی وارد شده به بندر شهید بهشتی را هم نمی دهد. 
پاکستان و گرجستان جایگزین مسیر ایران برای بارهای هندی  
چابهار نه تنها در دالان حمل و نقلی و تجاری بین هند و افغانســتان و سایر 
کشورهای منطقه قرار نگرفته، بلکه صرفا با تلاش طرف ایرانی، به بندری برای 
جابه جایی کالاهای اساسی و مواد معدنی تبدیل شده و آمار عبور محموله های 

کانتینری و ترانزیتی از طریق این بندر به شدت کاهش پیدا کرده است.
از ســوی دیگر، دولت هند اخیرا برای حمل محمولــه گندم  اهدایی خود به 
افغانستان، مسیر پاکستان را به جای ایران ترجیح داده و هفته پیش هم اخباری 
منتشر شد مبنی بر اینکه بارهای هندی به روسیه از مسیر گرجستان فرستاده 
شده اند. این در حالی است که شرایطِ بحرانی روسیه، برای ایران بهترین فرصتی 

بود که بتواند پلی برای انتقال بارهای ترانزیتی از مبدا هند به روسیه باشد. 
تغییرات پی در پی مدیران عامل اپراتور هندی 

از ناکارآمدی ها یا کوتاهی هندی ها همین بس که در این مدت تا کنون چند بار 
مدیر عامل شرکت آی پی جی ال تغییر کرده و حتی یکی از این چهار مدیر، چند 
شغله بوده و اساسا وقتی برای رسیدگی به امورات بندر چابهار و انجام اقداماتی 

مانند جذب بار به سمت این بندر مهم نداشته است.
کوتاهی های هندی ها به جایی رســید که »راجیو جلوتا« که مدت کوتاهی 
مدیرعاملی شرکت آی پی جی ال را برعهده داشت، با سفری به تهران در اواخر 
سال 1400 و در برگزاری سلسله ای از دیدارها با مقامات و مسئولینِ سازمان بنادر 
و دریانوردی با پذیرش تلویحی مسئولیت تاخیرات، وعده داده بود که در یک مدت 
کوتاه با یک برنامه کامل برای به حرکت بخشیدن مجدد به چرخ های بی حرکت 
طرف هندی به بندر شهید بهشتی چابهار، باز گردد. اما پس گذشت چند هفته از 
این سمت کنار گذاشته شد و از وی چند عکس یادگاری با سازمان بنادر باقی ماند 
و فرد دیگری به عنوان مدیر عامل این شرکت هندی انتخاب شده که در هفته 

گذشته هم راهی چابهار شد. 
طبق گزارش خبرگزاری ایندیا سی ترید نیوز، شرکت ایندیا پورتز گلوبال لیمیتد 
)آی پی جی ال( که از طرف دولت هند برای توسعه و راهبری بندر شهید بهشتی 

چابهار تعیین شــده و از سپتامبر ۲0۲0 )شهریور 13۹۹( مدیرعامل تمام وقتی 
نداشته، آقای »سونیل موکوندان« را به عنوان مدیر عامل خود می شناسد. 

بر اساس این گزارش، کمیته انتصابات کابینه هندوستان )ACC(، به ریاست 
نخســت وزیر نارندرا مودی، موکوندان را برای یک دوره پنج ســاله به مدیر 
عاملی IPGL منصوب کرده است. به گفته منابع خبری هندی، موکوندان 
به مدت 38 سال در بنادر مختلف مسئولیت داشته و تا همین اواخر در مجموعه 
Ruwais متعلق به شرکت ملی نفت ابوظبی )ADNOC( مشغول بوده 
است.بندر چابهار به عنوان دروازه محور شرق ایران، بخشی کلیدی از کریدور بین 
المللی شمال-جنوب )نوستراک( شناخته می شود و از طریق مرزهای شرقی و 
شمال شرقی کشورمان، مسیری دریایی-زمینی را به افغانستان و آسیای مرکزی 
برای هند فراهم می  کند و حضور در آن، یک سرمایه گذاری استراتژیک برای 
توسعه ترانزیت کالا از هندوستان به افغانستان و آسیای مرکزی در نظر گرفته 
می شود. کریدور شمال - جنوب، یک شبکه چندوجهی متشکل از مسیرهای 
دریایی، ریلی و جاده ای به طول 7۲00 کیلومتر است که می تواند به جابجایی 
بار بین هند، ایران، افغانستان، جمهوری آذربایجان، روسیه، آسیای مرکزی و اروپا 
کمک کند. با وجود اهمیت کریدور شمال-جنوب برای دسترسی به روسیه از 
طریق اقیانــوس هند و دریای عمان و خلیج فارس، به گفته خبرگزاری ایندیا 
سی ترید نیوز، با استفاده از ساز و کار جدید مبادلات مالی بر پایه روبل - روپیه، 
هندوستان صادرات خود به روسیه را از طریق بنادر گرجستان )پوتی و پاتومی( 
از ســر گرفته که این نشان می دهد هندی ها اراده جدی و اعتمادی برای فعال 

ساختن  کریدور شمال جنوب حتی در مواقع بحرانی ندارند.
شرکتی با چند روز سابقه تاسیس انتخاب شد  

روزبه مختاری، رئیس هیات مدیره انجمن کشتیرانی و خدمات وابسته درباره 
دلایل تعلل هندی ها در انجام تعهدات و انعقاد قرارداد 10 ســاله با شرکت آی 
پی جی ال اظهار داشت: می توانستیم از بندر چابهار بهره برداری بسیار خوبی را 
داشته باشیم اما این موضوع شکل نگرفته و واقعیت این است که در واکاوی و 
نگاه درست باید گفت تمام وعده هایی که هم طرف ایرانی و هندی برای توسعه 

و رونق بندر چابهار به اقتصاد کشور ارایه کردند، به اجرا نرسید. 
وی ادامه داد: باید اقداماتی انجام می شد که تجارت، اقتصاد و اشتغال در بندر 
چابهار به رونق برسند و برای تحقق این امر به بازاریابی و بازارسازی حرفه ای برای 

بندر چابهار نیاز داشتیم که تاکنون متولی آن مشخص نشده است.
رییس هیات مدیره انجمن کشتیرانی و خدمات وابسته ایران با اشاره به ضعف 
شرکت زیر مجموعه بنیاد مستضعفان به عنوان پیمانکار اپراتور هندی انتخاب 
شــده، گفت: اولین پیمانکار ایرانیِ اپراتور هنــدی در بندر چابهار که از بخش 
خصوصــی ایران بود، )از دی ماه 13۹7 تا دی ماه 13۹۹(، بیش از مســئولیت 
تعریف شده خود برای افزایش حجم مراودات از بندر چابهار، دست به بازارسازی 
و بازاریابی زد و توانست تجار و شرکت های کشتیرانی را به سمت بندر چابهار 
جذب کند و تردد کشتی و کالا در آن  بندر را افزایش دهد. اما پس از آن، بخش 
خصوصی ایرانی را که ۲ ســال پیمانکار هندی ها بود، کنار گذاشتند و شرکتی 
زیرمجموعه بنیاد مســتضعفان را از دیماه 13۹۹ به عنوان پیمانکار بندر شهید 
بهشتی چابهار معرفی کردند که از همان ابتدا انتخاب آن شرکت سوال برانگیز 
بود، چراکه تنها چند روز از ثبت آن شرکت می گذشت اما از طرف هندی ها برنده 

مناقصه پیمانکاری راهبری بندر شهید بهشتی اعلام شد.

مختاری افزود: وقتی هم که به انتخاب چنین شرکتی اعتراض کردیم، اعلام 
کردند که آن شرکت پیمانکار جدید، متعلق به بنیاد مستضعفان است و زمانی هم 
در مورد علت و مخاطرات ورود شرکت زیر مجموعه بنیاد مستضعفان و شرکت 
خدمات بندری و دریایی سینا به چابهار سوالاتی مطرح می شد، گفتند که این 
شرکت متعلق به بنیاد و سینا نیست و آنقدر ابهامات وجود داشت که در روز معارفه 
از مسئولان سازمان بنادر و دریانوردی درخواست کردیم که حداقل آدرسی از آن 
شرکت اعلام کنند تا بدانیم برای ارتباط با این شرکت جدید به کجا می توانیم 
مراجعه کنیم. در واقع هندی ها راهبری بندر چابهار را به شرکتی واگذار کردند که 

تخصص و شرایط لازم را نداشت و به کار لطمه اساسی وارد شد.
وی تاکید کرد: البته نمی توان گفت که شرکت وابسته به بنیاد مستضعفان به 
اپراتور هندی تحمیل شــد چراکه اگر قرار باشد اپراتور هندی کاری برای بندر 
چابهار انجام ندهد و به قرارداد متعهد نباشد، اهمیتی ندارد که چه شرکتی در ایران 
پیمانکاری آنها را برعهده داشته باشد. وقتی هندی ها علاقه ای به توسعه بندر 

چابهار ندارد، در انتخاب  پیمانکارش هم وسواسی به خرج نمی دهد. 
از فرصت مستثنی بودن بندر چابهار از تحریم ها استفاده نشد 

رییس هیات مدیره انجمن کشتیرانی همچنین ادامه داد: به این نکته توجه داشته 
باشیم که از همان روز اول، بندر چابهار از تحریم های بین المللی مستثنی بود به 
ویژه برای محموله های افغانستان و این بندر در طول این مدت در لیست تحریم ها 
قرار نگرفته و از طریق آن می توانستیم ترددهای بین کشورها را افزایش دهیم. 
یعنی درگاهی برای ایران ایجاد شده بود که در شرایط تحریم می توانستیم از آن 

به طور فوق العاده استفاده کنیم اما از این فرصت و مزیت استفاده چندانی نشد. 
مختاری با بیان اینکه بندر چابهار نیازمند یک مدیریت بازاریابی مستقل متکی 
بر توانمندی بخش خصوصی است تا بتوان از مزایای آن در راستای منافع ملی 
بهره برد، گفت: بندر چابهار دقیقا در وسط یک زنجیره تامین و حلقه های متعدد 
و متفاوت آن قرار دارد. تجار افغان و هندی، شــرکت های کشتیرانی، راهبران 
پایانه های بندری، خطوط و شــرکت های کانتینری، ســازمان بنادر، گمرک، 
حمل ونقل جاده ای از حلقه ها و ذی نفعان محســوب می شوند که باید در کنار 
یکدیگر قرار بگیرند و اگر هر یک از این حلقه ها تصور کند به تنهایی نقش آفرین 

است، به دنبال قدرت نمایی می رود و با تداخلات مواجه می شویم. 
وی تاکید بر اینکه هماهنگی بین این حلقه ها نیاز به متولی خاص دارد تا بتواند 
به طور مستقل امور را مدیریت کند، افزود: در حالی که بخشی از روند و فرایند 
بازاریابی در بندر باید از سوی بخش خصوصی و اپراتور و شرکت مستقل انجام 
شود اما در ایران دولت در این موضوع دخالت می کند و با تجربه کمی که در این 

حوزه دارد به دنبال اتصال حلقه زنجیره تامین بوده و هست.

 هندی ها بندر چابهار را تا روشن شدن تکلیف برجام 
بازی می گیرند   

رییس هیات مدیره انجمن کشتیرانی با بیان اینکه هندی ها در بندر شهید بهشتی 
وقت می خرند، تاکید کرد: معتقدم در حال حاضر هیچ شرکت خارجی شهامت 
سرمایه گذاری در بنادر کشورمان را ندارد. شرکت هندی هم به دنبال این است 
که به هر طریقی زمان بخرد تا تکلیف برجام مشــخص شود. از این رو سعی 

می کنند مدام در این بندر بازی کنند تا وقت بیشتری را به دست بیاورند. 
مختاری گفت: شرکت هندی با این میزان چراغ سبزی که برای سرمایه گذاری 
در بندر چابهار دریافت کرده اما باز هم در بخش مبادلات بانکی به مشکل بر 
می خورد و اساسا ترس از تحریم کار را سخت تر از خود تحریم می کند هر چند که 
فعالیت در بندر چابهار مشمول تحریم ها نمی شود اما ترس از تحریم، آن هم برای 
شرکت های بین المللی مانع شکل گیری عزم و اراده لازم برای انجام تعهدات 
قراردادی شده و باعث شده طرف هندی دست به عصا در بندر چابهار حرکت کند. 
اینکه اپراتور هندی به تعهدات خود عمل نکرده کاملا مشخص و واضح است اما 

یکی از علت های آن موضوع تداوم تحریم ها است.
تاکنون کسی متن کامل قرارداد با هندی ها را ندیده  است  

 وی با اشــاره به درخواســت شــرکت آی پی جی ال مبنی بر تعیین داوری 
بین المللی اظهار داشت: هیچ قرارداد بین المللی بدون بحث داوری منعقد نمی شود 
و حتی یک قرارداد ساده و کوچک بین بخش های خصوصی داخلی هم شامل 
بحث و مفاد داوری است و در تمام قراردادها، نحوه داروی مشخص می شود. البته 
و تاکنون متن کامل قرارداد با هندی ها را کسی ندیده و مطالعه نکرده اما احتمالا 

طرف هندی به مشکل برخورده و تقاضای اصلاح بند داروی آن را دارد. 
رییس هیات مدیره انجمن کشتیرانی در پاسخ به این سوال که آیا تغییر مدیر 
عامل شرکت اپراتور هندی تاثیری بر نحوه عملکرد آنها در چابهار خواهد داشت، 
گفت: مدیرانِ عامل  مجری سیاست های کلان شرکت ها هستند، باید دید اساسا 
دلیلی بر تغییر سیاســت های کلان شرکت و هیات مدیره وجود دارد؟ احتمالا 
تمام این اقداماتی که از ســوی هندی ها انجام می شود فقط در راستای انتظار 
برای روشن شدن تکلیف برجام است و تا قبل از آن، بعید است که تغییری در 

سیاست های اجرایی اپراتور هندی ایجاد شود.
اکراه بانک ها به ارایه تسهیلات به اپراتور هندی در چابهار 

طبق گزارش رســانه هندی -خبرگزاری ایندیا سی نیوز-هندی ها هنوز خط 
اعتباری 150 میلیون دلاری را برای توسعه بندر شهید بهشتی به ایران فراهم 
نکرده اند. در فوریه ۲01۶، اعطایِ وام 150 میلیون دلاری به ایران از طریق بانک 
EXIM تایید شده، اما گفته می شود که وام دهنده به دلیل مشکلات مرتبط با 

تحریم های آمریکا علیه ایران، برای تامین این خط اعتباری اکراه دارد.
در عین حال یکی از اولویت های کاری برای موکندان، به عنوان مدیر عامل 
جدید شرکت آی پی جی ال هند می تواند عملیاتی کردن شش دستگاه موبایل 
کرین ساحلی باشد که درسال ۲0۲1 به بندر شهید بهشتی چابهار منتقل اما تا 

کنون به کار گرفته نشده اند.
براساس آمار منتشر شده، هند با وجود حجم قابل توجه مبادلات تجاری با ایران، 
افغانستان و کشورهای آسیای میانه، به غیر از ترانزیت 75000 تن گندم از طریق 
بندر شهید بهشتی به افغانستان در سال ۲0۲0 اقدام شاخص دیگری برای افزایش 

ملموس ترافیک کشتی و کالا در چابهار انجام نداده  است.
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